

(Translated from Arabic)

Permanent Mission of the State of Qatar to the United Nations Office at Geneva

Reply to the communication from the Working Group on the issue of discrimination against women in law and in practice

I. Introduction

- Article 1 of the Qatari Constitution stipulates that: “Qatar is an independent and sovereign Arab State. Its religion is Islam and sharia law is a prime source of its legislation. Its political system is democratic. The Arabic language is its official language and the people of Qatar form part of the Arab nation.” Article 34 stipulates that: “The citizens are equal in terms of public rights and duties.” Article 35 stipulates that: “All persons are equal before the law and there shall be no discrimination between them on grounds of sex, race, language or religion.” Article 36 stipulates that: “Personal freedom shall be guaranteed. No person may be arrested, detained or searched, nor may his freedom of residence and movement be restricted, save in accordance with the law. No person may be subjected to torture or degrading treatment, and torture shall be deemed to constitute a crime punishable by law.” Article 37 stipulates that: “Privacy is inviolable and there can be no interference in the private life, family affairs, home, correspondence or any other sphere where the honour or reputation of individuals will be affected, except in accordance with the law and the procedures established therein.”
- In line with the Qatari Constitution, national legislation enacted in recent years has sought to bolster women’s rights, to eliminate discrimination between women and men, and to establish rules governing gender equality in diverse areas. Generic wording are used in the national legislation when stipulating rights or determining obligations, so that no distinction is made between men and women.
- The promotion and protection of human rights, including the rights of the child, are a strategic choice inasmuch as they form the backbone of the State’s comprehensive constitutional, economic, social, cultural and educational reform policy. These goals have been reflected in the development and strengthening of the human rights infrastructure at the legislative and institutional levels.

They are also reflected in the country’s comprehensive vision for development (Qatar National Vision 2030), which involves key issues relating to human rights in the areas of education, health, the environment, the rights of migrant workers, the empowerment of women and the rights of the child. The same applies to the National Development Strategy for 2011–2016 and 2017–2022, which aims at achieving tangible progress towards the goals of Qatar National Vision 2030 by drawing a road map for economic, social, cultural and environmental development in the years ahead.

II. Reply to the issues raised in the letter:

A. Issues relating to adultery:

All religions prohibit adultery because of its adverse impact on society and individuals.

According to the letter of the Working Group, article 1 (1) of Act No. 11 of 2004 promulgating the Qatari Criminal Code states that Islamic sharia provisions are applicable to several crimes, including adultery, if the suspect or the victim is a Muslim. The crime of adultery thus entails a death penalty, the sharia punishment, which has been labelled as mandatory because the court (in theory) cannot decide to exercise discretion in sentencing the adulterer.



Article 39 of the Constitution of the State of Qatar stipulates that: “An accused person is presumed to be innocent until proven guilty in a court of law in which the necessary guarantees for exercising the right of defence are secured.”

Article 40 stipulates that: “There shall be no crime and no punishment without law. No penalty shall be prescribed save for acts committed after the enactment of the law, and the penalty shall be personal.”

Part IV of the Qatari Criminal Code promulgated by Act No. 11 of 2004 deals with adultery and honour crimes, specifying the components of such offences and the penalties to be prescribed. There are no grounds for the claim made in the Working Group’s letter that sharia penalties are applied pursuant to article 1 of Act No. 11 of 2004, because the sharia penalties referred to in article 1 are not applied in practice.

The Working Group’s letter states that there is a distinction between the penalty imposed on men and women for the crime of adultery, citing article 281 of the Criminal Code, according to which it is a crime for a man to have sexual intercourse with a woman over 16 years of age outside of marriage, and the penalty is imprisonment for up to 7 years. The woman who gives her consent to that act is liable to the same penalty.

According to article 288 of the Criminal Code, a longer sentence of up to 10 years’ imprisonment is imposed on “anyone who copulates with a person over 16 years of age” and “the person accepting this act”.

There is confusion between the offence of intercourse with a female without coercion, intimidation or subterfuge entailing the penalty applicable to parties to a relationship outlawed by Qatari society, an offence which is defined in article 281 of the Criminal Code, and indecent assault (involving a male or female) without coercion, intimidation or subterfuge (with the consent of the parties to the relationship), in respect of which the legislature has prescribed a penalty of imprisonment for up to 10 years. The two offences have different components.

On the contrary, there is no discrimination between women and men in terms of the penalty prescribed for the two offences, but the penalty prescribed for women for the offence of intercourse (adultery) is less than the penalty prescribed for men for the offence of indecent assault.

The statement in the letter that the criminalization of sexual relations between adults should be regarded as an interference with the privacy of the individuals concerned is refutable inasmuch as Qatari society is conservative. Moreover, when the State of Qatar acceded to the Convention on the Elimination of All Forms of Discrimination against Women in 1979 by Decree No. 28 of 2009, it entered a number of reservations to certain articles of the Convention that are incompatible with the nature and specificity of Qatar, which is a conservative Muslim society.

B. Elimination of violence against women:

The State of Qatar attaches ever increasing importance to human rights and has taken legislative, administrative and other measures to ensure their implementation. Its approach is based on sources and strategies that create a supportive and solid environment for the implementation of human rights in accordance with the approach advocated by international treaties. The strategies include the Family Cohesion and Empowerment of Women Strategy (2011–2016), which seeks to strengthen family cohesion, to rationalize the use of domestic labour, to reduce the number of cases of domestic violence and provide protection and support to affected families, to support and empower economically and socially vulnerable families, to assist women in achieving an appropriate balance between their work-related and family responsibilities, and to empower women in all areas.

Domestic legislation, such as the Criminal Code promulgated by Act No. 11 of 2004, contains clear and precise provisions concerning offences against physical integrity and offences involving indecent assault, and harsher penalties are prescribed if the offender is a family member or if the female victim is pregnant. Offences of libel and slander that cause psychological harm are also prosecuted. The Cybercrimes Act No. 14 of 2014 also protects women by prosecuting anyone who disseminates or publishes information, images or audio

or video recordings, even if they are genuine, that encroach on the sanctity of private or family life, or anyone who targets women with libel or slander. The legislation also addresses the issue of violence against women in penitentiary and correctional institutions by providing for the protection and proper treatment of women and respect for their privacy in the Penitentiary and Correctional Institutions Act No. 3 of 2009 and its implementing regulations.

Act No. 15 of 2017 concerning domestic workers provides legal protection for such workers in line with the International Labour Organization (ILO) Domestic Workers Convention, 2011 (No. 189) and other relevant international norms.

Article 94 of Act No. 14 of 2004 promulgating the Labour Code stipulates that: “The employment of women in work that is hazardous or arduous, or that is harmful to their health or morals, or in other types of employment specified by the Minister is prohibited.”

In addition to playing a role in this area through the Protection and Social Rehabilitation Centre (AMAN), the Qatar Foundation for Social Work prepares and develops the plans, programmes, policies and strategies required to achieve the objectives of civil society institutions and to monitor their implementation, in cooperation and coordination with ministries, governmental agencies, and public and private bodies within the country and abroad. Support is provided for the following centres: the Protection and Social Rehabilitation Centre, which seeks to protect children and women from domestic violence; the Family Counselling Centre; the Foundation for the Welfare of Orphans; the Centre for the Empowerment and Welfare of Older Persons; the Shafallah Centre for Persons with Disabilities; the Centre for Social Development; and the Best Badez Initiative (Qatar). In addition, Hamad Medical Corporation has adopted many policies aimed at combating violence against women. It requires medical professionals to report suspected cases of violence, such as cases of sexual harassment, sexual assault or illegal pregnancy, and cases of violence against vulnerable groups, domestic workers and pregnant women.

The Ministry of the Interior plays a preventive role through the Community Police Department on behalf of victims of domestic violence. Support and assistance is provided to victims through the Ministry’s Social Support Department. For instance, their access to justice is facilitated in coordination with the competent judicial authorities in order to ensure the accountability of the perpetrators. A hotline service is provided to ensure early action to halt and prevent violence against women. A Division for the implementation of court rulings in cases of domestic violence, which was established in the Social Support Department in coordination with the Family Court, is tasked not only with ensuring the enforcement of such rulings but also with promoting restorative justice that prevents violence between family litigants.

The Community Police Department of the Ministry of the Interior has implemented a police council regional service programme based on the fact that members of regional communities are more familiar with cases in which families are exposed to domestic violence. Four committees were formed, consisting of residents in the northern regions, to work in cooperation with the community police on a number of issues, including domestic violence, with a view to facilitating early preventive action. As part of the project, the community police conducted highly acclaimed visits to women’s councils. The community police are also facilitating the provision of services through the National Command Centre. For instance, the services offered through the 999 telephone number are currently being standardized as a means of combating domestic violence.

The Community Police Department has also conducted many awareness-raising activities to prevent domestic violence, such as participation in events as well as research aimed at addressing women’s general situation. The following are just a few of these activities:

- Research on “Domestic violence in Qatar” in cooperation with Qatar University in 2014;
- Organization in 2015 of a round table on the International Day for the Elimination of Violence against Women in cooperation with the Protection and Social Rehabilitation Centre;

- Organization of a symposium on peaceful coexistence and the psychology of dialogue in 2017.

The Community Police Department relies on a number of procedures for the protection of women, such as: enforcement of Family Court rulings; provision of social services for cases that arise; coordination of action by citizens, civil society institutions and specialized centres; assistance for the provision of advisory services; organization of awareness-raising campaigns; encouragement for the peaceful resolution of family disputes; bolstering of oversight, policing and community patrols in residential areas; support for studies and programmes on the protection of women; and monitoring of cases submitted by security departments and diverse bodies.

With a view to combating domestic abuse of women, the Family Counselling Centre is adopting preventive measures to enhance family responsibility and to prevent family disputes and ill-treatment of either party to a marital relationship or family members. A key project is the Strengthening of Family Ties Project, which is consistent with the family cohesion strategy. A diverse and comprehensive range of lectures and scientific and developmental activities aimed at different segments of society have been organized on various social, educational, moral, behavioural and legal issues that have a bearing on family cohesion and the strengthening of family ties.

Mission permanente
de l'État du Qatar
auprès de l'Office
des Nations-Unies à Genève



URGENT

الوفد الدائم لدولة قطر

القسم الثاني - المراسلات



2018/0006766/5

الوفد الدائم لدولة قطر / جنيف

The Permanent Mission of the State of Qatar to the United Nations Office and other International Organizations in Geneva, presents its compliments to the Office of the High Commissioner for Human Rights (OHCHR) in Geneva, and with reference to the Latter's note reference: OL QAT 3/2017, dated November 14th 2017 and its attachment the letter addressed by Ms. Alda FACIO, Chair-Rapporteur of the Working Group on the issue of discrimination against women in law and in practice, pursuant to Human Rights Council Resolution 15/23.

The Permanent Mission of the State of Qatar has to honor to **attach** herewith the **reply** received from the Competent Authorities of the State of Qatar with reference to the above mentioned note.

The Permanent Mission of the State of Qatar avails itself of this opportunity to renew to the Office of the High Commissioner for Human Rights in Geneva, the assurances of its highest consideration.

Geneva, January 25th 2018



Ms. Emmanuelle Croset Lepage
Programme Assistant
The Office of the High Commissioner for Human Rights
(OHCHR)
CH 1211 Geneva 10
Fax : 022-917 9008
Email : escroset@ohchr.org
Email : registry@ohchr.org

الرد على الرسالة الواردة من الفريق العامل المعنى بالتمييز ضد المرأة:

أولاً: مقدمة:-

- تنص المادة 1 من الدستور القطري على أن " قطر دولة عربية مستقلة ذات سيادة. دينها الإسلام، والشريعة الإسلامية مصدر رئيسي لتشريعاتها، ونظامها ديمقراطي، ولغتها الرسمية هي اللغة العربية. وشعب قطر من الأمة العربية." وفي المادة (34) على "المواطنون متساوون في الحقوق والواجبات العامة" وفي المادة (35) على "الناس متساوون أمام القانون، لا تمييز بينهم في ذلك بسبب الجنس، أو الأصل أو اللغة، أو الدين القانون، وتنص المادة (36) على أن "الحرية الشخصية مكفولة. ولا يجوز القبض على إنسان أو حبسه أو تفتيشه أو تحديد إقامته أو تقييد حريته في الإقامة أو التنقل إلا وفق أحكام القانون. ولا يعرض أي إنسان للتعذيب أو للمعاملة الحاطة بالكرامة، ويعتبر التعذيب جريمة يعاقب عليها القانون." وتنص المادة 37 على أن "لخصوصية الإنسان حرمتها، فلا يجوز تعرض أي شخص، لأي تدخل في خصوصياته أو شؤون أسرته أو مسكنه أو مراسلاته أو أية تدخلات تمس شرفه أو سمعته، إلا وفقاً لأحكام القانون وبالكيفية المنصوص عليها فيه."
- تأكيداً لما نص عليه الدستور القطري فقد اهتمت التشريعات الوطنية الصادرة خلال السنوات الأخيرة، بتعزيز حقوق المرأة، وإزالة أوجه التمييز بينها وبين الرجل، وإرساء قواعد المساواة بينهما في شتى المجالات. وقد استعملت نصوص القوانين القطرية كافة صيغة العموم لدى تقرير الحقوق أو تحديد الالتزامات الملقاة على عاتق المخاطبين بأحكامها، بما لا يحوّل تفرقة بين الرجل والمرأة.
- يعد موضوع تعزيز وحماية حقوق الإنسان متضمناً حقوق الطفل خبأراً استراتيجياً إذ يشكل العمود الفقري لسياسة الإصلاح الشامل (الدستور والاقتصادي والاجتماعي والثقافي والتعليمي) التي تنتهجها الدولة، حيث انعكس هذا الاهتمام في تطوير وتقوية البنية التحتية لحقوق الإنسان على مستوياتها التشريعية والمؤسسية.
- وقد تم التأكيد على ذلك في الرؤية الشاملة للتنمية (رؤية قطر الوطنية 2030) وانطوت على محاور هامة تمس القضايا الرئيسية لحقوق الإنسان في مجالات التعليم والصحة والبيئة وحقوق العمالة الوافدة وتمكين المرأة وحقوق الطفل، وكذلك في استراتيجية التنمية الوطنية (2011-2016) و (2017-2022) والتي تهدف إلى تحويل أهداف الرؤية الوطنية 2030 إلى واقع ملموس، حيث ترسم التطور العملي للتنمية الاقتصادية والاجتماعية والثقافية والانسانية والبيئية لدولة قطر في السنوات المقبلة.

ثانياً: الرد على الموضوعات التي وردت في الرسالة:

أ. الإشكالية المتعلقة بجرائم الزنا:

- تحرم جميع الديانات السماوية الزنا لما له آثار سلبية على المجتمع والأفراد.
- ورد برسالة الفريق العامل ان الفقرة (1) من المادة الأولى من القانون رقم (11) لسنة 2004 بشأن اصدار قانون العقوبات القطري تنص على إن أحكام الشريعة الإسلامية تنطبق على عدة جرائم منها الزنا إذا كان المشتبه فيه او الضحية مسلماً. وعلى هذا النحو، فان جريمة الزنا تؤدي الى عقوبة الإعدام باعتبارها الحد الشرعي، والتي تم وصفها بانها الزامية لان المحكمة (نظرياً) لا يمكن لها ممارسة سلطة تقديرية في الحكم على الزاني.
- ان المادة (39) من الدستور الدائم لدولة قطر تنص على ان "المتهم بريء حتى تثبت ادانته امام القضاء في محاكمة توفر له فيها الضمانات الضرورية لممارسة حق الدفاع".
- كما تنص المادة (40) على ان " لا جريمة ولا عقوبة الا بقانون. ولا عقاب الا على الأفعال اللاحقة للعمل به. والعقوبة شخصية".
- وقد نظم الفصل الرابع من قانون العقوبات القطري الصادر بالقانون رقم (11) لسنة 2004 الزنا والجرائم الواقعة على العرض، محدداً اركان هذه الجرائم والعقوبات المقررة عليها، ولا مجال للمقول، كما ذهب الفريق العامل في رسالته، الى تطبيق الحدود عملاً بنص المادة الأولى من القانون رقم (11) لسنة 2004 المشار اليه، إلا أن العقوبات الشرعية المضمنة في المادة (1) لا يتم تطبيقها على أرض الواقع.
- ما ورد برسالة الفريق العامل بان هناك تمييز بين عقوبة الرجل وعقوبة المرأة فيما يتعلق بجريمة الزنا، واستشهد على ذلك بما ورد بالمادة (281) من قانون العقوبات المتعلقة بجريمة الرجل الذي يمارس الجنس مع امرأة تزيد على (16) عاماً خارج إطار الزواج، وتكون العقوبة السجن لمدة أقصاها سبع سنوات. وتكون المرأة التي تعطي موافقتها على ذلك الفعل عرضة للعقوبة نفسها.
- وبموجب المادة (288) من قانون العقوبات، تفرض عقوبة أطول لتصل الى 10 سنوات على "كل من يتورط مع شخص فوق السادسة عشرة" و " والشخص الذي يقبل هذا الفعل".
- ان هناك خلط بين جريمة موافقة انثى بغير اكرام او تهديد او حيلة، وعقوبة طرفي العلاقة التي ينفرها المجتمع القطري، وأركان الجريمة المنصوص عليها في المادة (281) من قانون العقوبات. وبين جريمة هتك عرض انسان (سواء ذكر او انثى) بغير اكرام او تهديد او حيلة (بالرضا بين طرفي العلاقة) والتي افرد لها المشرع عقوبة الحبس لمدة لا تتجاوز عشر سنوات، فكلا الجريمتين له اركانه المختلفة عن الجريمة الأخرى.
- بل على العكس لا يوجد تمييز بين المرأة والرجل في العقوبة في كلا الجريمتين بل كانت عقوبة المرأة اقل في جريمة مواقعه (الزنا) عن عقوبة الرجل في جريمة هتك العرض.

- ما ورد برسالة الفريق العامل من تجريم العلاقات الجنسية بين البالغين الراشدين ينبغي اعتباره تدخلاً في خصوصية الأفراد المعنيين، هذا القول مردود عليه بخصوصية المجتمع القطري باعتباره مجتمعاً محافظاً، كما ان دولة قطر عندما انضمت لاتفاقية القضاء على جميع اشكال التمييز ضد المرأة لعام 1979، بموجب المرسوم رقم (28) لسنة 2009، أبدت العديد من التحفظات على بعض مواد الاتفاقية والتي تتنافى مع طبيعة وخصوصية المجتمع القطر باعتباره مجتمعاً مسلماً محافظاً.

ب. القضاء على العنف ضد المرأة.

- أولت دولة قطر اهتماماً متزايداً بحقوق الإنسان، واتخذت بهذا الصدد التدابير التشريعية والقانونية والإدارية وغيرها من التدابير لإعمال تلك الحقوق، استند هذا الاهتمام إلى مرجعيات واستراتيجيات، وتشكل هذه المرجعيات بيئة داعمة وراسخة لتنفيذ حقوق الإنسان وفق النهج الذي نادت به المعاهدات والاتفاقيات الدولية، ومن ضمن هذه الاستراتيجيات، استراتيجية قطاع التماسك الأسري وتمكين المرأة (2011-2016) والتي تهدف إلى تعزيز تماسك الأسرة، وترشيد استخدام العمالة المنزلية وتحجيم آثارها، وخفض عدد حالات العنف المنزلي وتوفير الحماية والدعم للأسر المتأثرة بالعنف، ودعم وتمكين الأسر الضعيفة اقتصادياً واجتماعياً، ودعم مساندة المرأة لتحقيق التوازن ما بين مسؤوليات العمل والأسرة، والعمل على تمكين المرأة في المجالات كافة.
- ورد في التشريعات الوطنية كقانون العقوبات رقم (11) لسنة 2004، مصطلحات واضحة ودقيقة في صياغة النصوص المتعلقة بالجرائم الواقعة على سلامة الجسد، والجرائم الواقعة على العرض، وشدد العقوبة بالنظر إلى صفة الجاني في حال كان الجاني أحد أفراد الأسرة. كما شدد العقوبة في حال كانت المرأة المعتدى عليها حبلى. وعاقب على جرائم السب والقذف التي تسبب لها الضرر النفسي. كما ساهم قانون الجرائم الالكترونية رقم (14) لعام 2014م، في حماية المرأة من الأذى بمعاقبة كل من يقوم بترويج أو نشر أخباراً أو صوراً أو تسجيلات صوتية أو مرتبة تتصل بحرمته الحياة الخاصة لها أو العائلية، ولو كانت صحيحة، أو تعدى عليها بالسب أو القذف وذلك بتجريمه عموم هذه الأفعال للأشخاص. كما لم يغفل التشريع جانب العنف على المرأة في المؤسسات العقابية والاصلاحية بأن أورد نصوصاً تضيي الحماية والمعاملة الحسنة واحترام خصوصيتها كامرأة وذلك بإفراد نصوص خاصة في قانون المؤسسات العقابية والاصلاحية رقم (3) لسنة 2009م ولائحته التنفيذية.
- كما صدر القانون رقم (15) لسنة 2017م بشأن المستخدمين في المنازل، والذي يوفر الحماية القانونية للمستخدمين في المنازل تتوافق مع أحكام اتفاقية منظمة العمل الدولية رقم (189) بشأن العمل اللائق للعمال المنزليين والمعايير الدولية المعمول بها.
- نص القانون رقم 14 لسنة 2004 بشأن قانون العمل، في المادة 94 على أن "يحظر تشغيل النساء في الأعمال الخطرة أو الشاقة أو الضارة بهن صحياً أو أخلاقياً أو غيرها من الأعمال التي يصدر بتحديدتها قرار من الوزير."

- بالإضافة إلى دور مؤسسة قطر للعمل الاجتماعي من خلال مركز الحماية والتأهيل الاجتماعي (أمان) في هذا المجال، وتختص المؤسسة بإعداد وتطوير الخطط والبرامج والسياسات والاستراتيجيات اللازمة لتحقيق أهداف مؤسسات المجتمع المدني ومتابعة تنفيذها، بالتعاون والتنسيق مع الوزارات والأجهزة الحكومية والهيئات والمؤسسات العامة والخاصة في الداخل والخارج، وتحتضن المراكز الفاعلة التالية: مركز الحماية والتأهيل الاجتماعي الذي يهدف إلى حماية الأطفال والنساء من مشاكل العنف في الأسرة، ومركز الاستشارات العائلية، ومركز رعاية الأيتام، ومركز تمكين ورعاية كبار السن، ومركز الشفح للأشخاص ذوي الإعاقة، ومركز الإنماء الاجتماعي، ومبادرة بست بايز (قطر). بالإضافة إلى أن مؤسسة حمد الطبية تبنت العديد من السياسات لمحاربة مشكلة العنف ضد المرأة، من خلال إلزام الجهة الطبية بالإبلاغ عن الحالات المشتبه بتعرضها للعنف كحالات التحرش الجنسي والاعتداء الجنسي والحمل غير الشرعي والعنف ضد الفئات المستضعفة وعاملات المنازل والنساء الحوامل.

- تقوم وزارة الداخلية بدور وقائي تمارسه الشرطة المجتمعية حيال ضحايا العنف المنزلي، يتمثل بدعم ومساعدة الضحايا عبر قسم الدعم الاجتماعي بالوزارة، وتمكين الضحايا من الوصول إلى العدالة بالتنسيق مع الجهات القضائية المختصة لضمان محاسبة الفاعلين، وتوفير خدمة الخط الساخن لتحقيق التدخل المبكر بقصد وقف ومنع العنف ضد المرأة، وتأسيس فرع تنفيذ قرارات المحاكم في قضايا العنف المنزلي في قسم الدعم الاجتماعي بالتنسيق مع محكمة الأسرة، لا يقتصر على تنفيذ هذه القرارات وإنما العمل على تحقيق عدالة تصالحية تمنع العنف بين الأطراف الأسرية المتنازعة.

- نفذت إدارة الشرطة المجتمعية بوزارة الداخلية برنامج مجالس الشرطة لخدمة المناطق إيماناً بأن أفراد المجتمع وأهالي المنطقة هم أقرب وأكثر معرفة بالأسر المعرضة للعنف الأسري، حيث تم تشكيل عدد أربعة لجان مكونة من الأهالي في مناطق الشمال تعمل على التعاون مع الشرطة المجتمعية في مجالات عدة من ضمنها العنف المنزلي وتسهيل التدخل المبكر لمنع حدوثه، وقد نفذت الشرطة المجتمعية ضمن هذا المشروع زيارات للمجالس النسوية لاقت إشادة كبيرة. كما تعمل الشرطة المجتمعية على تسهيل إجراءاتها وتوفير خدماتها عبر مركز القيادة الوطني وجاري حالياً توحيد الخدمات المقدمة عبر الرقم (999) كوسيلة مبدئية لمكافحة العنف الأسري.

- كما نفذت إدارة الشرطة المجتمعية العديد من الأنشطة التوعوية للوقاية من العنف المدرسي وتشمل تلك الأنشطة المشاركة في الفعاليات والبحوث الرامية لمعالجة وضع المرأة بشكل عام على سبيل المثال لا الحصر:

- إعداد بحث حول "العنف المنزلي في قطر" بالتعاون مع جامعة قطر عام 2014م.
- تنظيم المائدة المستديرة خلال اليوم العالمي للقضاء على العنف بالتعاون مع مركز الحماية والتأهيل عام 2015م.

• تنظيم ندوة التعايش السلمي وسببولوجية الحوار عام 2017م.

- تعتمد إدارة الشرطة المجتمعية على عدة آليات لحماية المرأة، كتنفيذ قرارات محكمة الأسرة، وتقديم الخدمات الاجتماعية للحالات الواردة، وتنسيق جهود المواطنين ومؤسسات المجتمع المدني

والمراكز المتخصصة، والمساعدة في تلقي الخدمات الاستشارية، وتنظيم حملات التوعية، وتشجيع حل الخلافات الأسرية ودياً، وتعزيز الرقابة والوجود الشرطي والدوريات المجتمعية بالمحيط السكني، والاهتمام بالدراسات والبرامج ذات الصلة بحماية المرأة، ومتابعة الحالات الواردة من الإدارات الأمنية والجهات المختلفة.

- ولمجابهة الاساءة ضد المرأة الواقعة في إطار الأسرة، يعمل مركز (وفاق) على اتخاذ التدابير الوقائية لتعزيز المسؤولية الأسرية وتجنب الخلافات الأسرية وما ينطوي على ذلك من إساءة المعاملة لأي من طرفي العلاقة الزوجية أو لأفرادها، وأبرز مشاريعه التنموية القائمة هو مشروع تقوية الروابط الأسرية الذي يتسق مع استراتيجيته قطاع التماسك الأسري، حيث تم تقديم حزمة متنوعة ومتكاملة من المحاضرات والمداخلات العلمية والتنموية في مختلف المجالات الاجتماعية والتربوية والقيمية والسلوكية والقانونية والشرعية في إطار التماسك وتقوية الروابط الأسرية موجهة لشرائح المجتمع المختلفة.